

القطاعات الإنتاجية:

بين الصمود في زمن الحرب والتعافي بعدها

تُشكّل القطاعات الإنتاجية جزءاً من الاقتصاد الذي يمثل أهم عناصر قوة الدولة، وهي أحد المرتكزات الأساسية لقدرة الدول على الصمود في أوقات الأزمات والحروب، إذ يشمل دورها الحفاظ على استمرارية مؤسسات الدولة، وتعزيز الاستقرار الأمني والاجتماعي، والحدّ من تداعيات النزاعات على حياة المواطنين. ولا شكّ في أنّ الدول التي تنجح في حماية قطاعاتها الإنتاجية أو إعادة تشغيلها بسرعة تستطيع استعادة عافيتها بشكل تدريجي.

تتوزّع هذه القطاعات على مجالات متكاملة بحيث يؤدّي كلّ منها وظيفة حيوية في دعم الدورة الاقتصادية. فاستمرار الإنتاج الزراعي يساهم في تعزيز الأمن الغذائي، فيما تؤمّن الصناعة السلع الأساسية وفرص العمل، وتدعم التجارة والخدمات حركة الأسواق، في حين يشكّل تطوير البنية التحتية للنقل والطاقة عنصراً أساسياً لإعادة تحريك النشاط الاقتصادي. أمّا السياحة، فرغم تأثرها السريع بالنزاعات، تُعدّ من أكثر القطاعات قدرةً على تحفيز التعافي الاقتصادي عند عودة الاستقرار، لما تستقطب من استثمارات وتدفقات مالية تعزّز النمو وتعيد تنشيط القطاعات المرتبطة بها.

في مرحلة ما بعد الحرب، تتجاوز أهمية القطاعات الإنتاجية بعدها الاقتصادي لتصبح ركيزة من ركائز إعادة بناء الدولة وتعزيز الاستقرار الوطني. فالتعافي الحقيقي يحصل من خلال إعادة تنشيط الاقتصاد المنتج، واستعادة الثقة بمؤسسات الدولة، وتهيئة بيئة جاذبة للاستثمار، بما يرسّخ مقومات التنمية المستدامة.

في لبنان، تكتسب هذه المعادلة أهمية مضاعفة في ظل التحديات التي فرضتها الاعتداءات الإسرائيلية والأزمات الاقتصادية المتراكمة. فالإلى جانب الجهود الوطنية لترسيخ الأمن والاستقرار وتهيئة الظروف الملائمة لعودة الحياة الطبيعية إلى المناطق المتضررة، يبرز دعم القطاعات الإنتاجية بوصفه خياراً استراتيجياً لإطلاق مسار التعافي الشامل. ويأتي القطاع السياحي في مقدمة هذه الأولويات، لما يمتلك لبنان من مقومات طبيعية وثقافية وتراثية تؤهّله لاستعادة مكانته وجهةً سياحية رائدة متى توافرت مقومات الأمن والاستقرار، إلى جانب تنشيط الزراعة والصناعة والخدمات، بما يعزز قدرة الاقتصاد الوطني على النهوض، ويكرّس صمود المجتمع، ويفتح آفاقاً أوسع لمستقبل أكثر استقراراً وازدهاراً.

العميد حسين غدار
مدير التوجيه

PRODUCTIVE SECTORS: Between Resilience During War and Recovery Afterward

Productive sectors constitute a fundamental component of the economy, which is one of the state's primary sources of strength. They are among the key pillars of a country's ability to withstand crises and wars, as they play a vital role in ensuring the continuity of state institutions, reinforcing security and social stability, and mitigating the impact of conflicts on citizens' lives. Undoubtedly, countries that succeed in protecting their productive sectors or restoring their operations quickly are better positioned to achieve a gradual recovery.

These sectors encompass a range of interconnected fields, each fulfilling a vital function in supporting the economic cycle. Sustaining agricultural production strengthens food security, while industry provides essential goods and employment opportunities. Trade and services maintain market activity, whereas the development of transport and energy infrastructure is essential to revitalizing economic activity. Tourism, although highly vulnerable to the effects of conflict, is among the sectors with the greatest capacity to stimulate economic recovery once stability returns, as it attracts investment and financial inflows that promote growth and reinvigorate related industries.

In the post-war phase, the importance of productive sectors extends beyond their economic role to become a cornerstone of state reconstruction and the consolidation of national stability. Genuine recovery is achieved through revitalizing the productive economy, restoring confidence in state institutions, and creating an investment-friendly environment that reinforces the foundations of sustainable development.

In Lebanon, this equation assumes even greater significance in light of the challenges posed by the Israeli attacks and the cumulative economic crises. Alongside national efforts to consolidate security and stability and create the conditions necessary for the return of normal life to the affected areas, supporting the productive sectors stands out as a strategic priority for launching a comprehensive recovery process. The tourism sector is at the forefront of these priorities, as Lebanon's rich natural, cultural, and historical assets position it to regain its status as a leading tourist destination once security and stability are ensured. At the same time, revitalizing agriculture, industry, and services will strengthen the national economy's capacity for recovery, reinforce the resilience of society, and open broader prospects for a more stable and prosperous future.

Brigadier General Hussein Ghaddar
Director of Orientation